

المساهمة الجنائية في جرائم الامتناع

"دراسة مقارنة"

اعداد

يزيد جميل الهباهبه

اشراف

د. فهد الكساسبه

الملخص

لقد جاءت هذه الدراسة عن موضوع المساهمة الجنائية في جرائم الامتناع ، فقد قامت بالمقارنه فيما بين قانون العقوبات الاردني وكذلك قانون العقوبات الجزائري وتوصلت هذه الدراسة الى مجموعة من الشروط لتحقق المساهمة الجنائية في جرائم وهي ضرورة ان يكون واجب قانوني للقيام بفعل وكذلك امتناع الشريك بالمساعدة عن القيام بفعل ايجابي واخيرا ضرورة ان يكون الامتناع اراديا .

وقسمت هذه الدراسة الى ثلاثة فصول حيث تناول الفصل الاول من هذه الدراسة مقدمة عن موضوع الرحلة العلمية ، أما الفصل الثاني كان بعنوان المساهمة الجنائية في جرائم الامتناع وتطرق الباحث في الفصل الثالث من هذه الدراسة الى تحديد المساهمة الجنائية في جرائم الامتناع.

في نهاية هذه الدراسة توصل الباحث الى مجموعه من النتائج و التوصيات ومن أهم نتائج الدراسة التي تم توصل اليها وهي أن جريمة الامتناع من طائفة الجرائم العمدية والتي استلزم المشرع الاردني لقيامها في قانون العقوبات رقم 16 لسنة 1960 وتعديلاته كذلك خرجت الدراسة بجموعه من التوصيات حيث اهابت بالمشرع الاردني أن ينص على نص قانوني يأخذ بفكرة الفاعل

المعنوي وذلك تحقيقاً لاعتبارات العدالة وأسوة بما اتجه إليه المشرع الجزائري في قانون العقوبات الجزائري حيث قام المشرع الجزائري ببيان مفهوم الفاعل المعنوي وعمل كذلك على بيان العقوبة التي يخضع لها الفاعل المعنوي وكذلك أهابت الدراسة بالمشرع الأردني أن يعمل على بيان نص قانوني يعرف فيه مفهوم المحرض ويبين فيه الشروط اللازمة لفعل التحريض حيث أن المشرع الأردني في نص المادة 1/80 أ من قانون العقوبات اكتفى بذكر صور التحريض دون أن يبين مفهوم المحرض و الشروط اللازمة لقيام فعل التحريض.

Criminal Participation in Abstention Crimes

"Comparative study"

Prepared by

Yazid Jamil Al-Habbah

Supervised by

Prof. Dr. Fahad Al-Kasasbeh

Abstract

This study came on the subject of Criminal contribution to abstention offences, it compared the Jordanian Penal Code as well as the Algerian Penal Code and this study reached a set of conditions to achieve criminal contribution to crimes, which is the need for a legal duty to carry out an act as well as the failure of the partner to help to do a positive act and finally the need to refrain willfully.

This study was divided into three chapters where the first chapter of this study dealt with an introduction on the subject of the scientific journey, while the second chapter was entitled Criminal Contribution to the Crimes of Abstention and the researcher in the third chapter of this study addressed the identification of the criminal contribution to the crimes of abstention.

At the end this study the researcher reached a set of results and recommendations and one of the most important results of the study reached which is that the crime of abstention from the range of intentional crimes, which necessitated the Jordanian legislator to carry out in the penal code No. 16 of 1960 and its amendments as well as the study came out with a group of recommendations where it called on the Jordanian legislator to provide a legal text that takes the idea of the moral actor in order to achieve the considerations of justice and similar to the direction of the legislative mechanism The Algerian in the Algerian penal code, where the Algerian

legislator made a statement of the concept of the moral actor and also worked on the statement of the punishment to which the moral actor is subject, as well as the study called on the Jordanian legislator to work on a legal text in which he knows the concept of the instigator and shows the conditions necessary for the act of incitement, since the Jordanian legislator in the text of article 80/1/a of the Penal Code merely mentioned the images of incitement without specifying the concept of the instigator and the conditions necessary for the act of incitement.